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 افتتاحية المجلة 

  مجلة الابداع الرياض ي

مجاهُت اليشس ومخاخت الىصىٌ ) اللساءة والخدمُل ( ومفهسطت في كىاغد  مجلت دوزٍت غلمُت مدىمت

ًصدزها مػهد غلىم وجلىُاث اليشاػاث البدهُت دٌظمبر ( ،  –طداطُت ) حىان بُاهاث دولُت ، 

اطُت  بجامػت مدمد بىطُاف بالمظُلت   .الجصائس ول طخت أشهسوالسٍ

جدُذ لجمُؼ الاطهاماث الػلمُت في الجصائس وخازحها المدظمت بالجىدة والأصالت والمدسزة بأخدي اللغاث 

ت والتي لم ٌظبم وشسها  . الثلار الػسبُت أو الفسوظُت أو الاهجليزً

لدهخىزاه كصد وتهدف المجلت الى وشس البدىر الػلمُت الاصُلت مً ػسف الباخثين والاطاجرة وػلبت ا

حػمُم و وشس المػسفت والاػلاع غلى الابدار الجدًدة وزبؽ الاجصاٌ والخىاصل بين الباخثين والمظاهمت 

في حىدة البدىر الػلمُت ، هما تهدف الى اجاخت الاػلاع غلى البدىر والدزاطاث لأهبر غدد ممىً مً 

 . الباخثين غبر اصدازاتها المؼبىغت والالىتروهُت

اطُت ومههاخُث جيشس الأأ  : بدار التي لها غلاكت بمُدان غلىم وجلىُاث اليشاػاث البدهُت والسٍ

اطت  -الػلىم الؼبُت والبُىلىحُت في الاوشؼت البدهُت  - فظُىلىحُا  -البُىمُياهًُ الحسهت غىد السٍ

اطُت  اض ي -الممازطت السٍ اض ي - غلم الىفع السٍ جدزَع الاوشؼت البدهُت  - غلم الاحخماع السٍ

اطُت وا اطت والصحت  -لسٍ اض ي  -السٍ اض ي  -التروٍذ السٍ اض ي - الادازة والدظُير السٍ  -  الاغلام السٍ

اض ي التربىيأ اض ي - االيشاغ البدوي السٍ ب السٍ جظم المجلت لجىت و   اليشاغ البدوي المىُف -  الخدزٍ

ف الجامػاث الىػىُت كساءة دولُت ميىهت مً خبراء مخخصين  والمشهىد لهم بالىفاءة والخبرة مً مخخل

 .والدولُت
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Editorial of the journal: 

 sports creativity journal is periodical scientific and Free publishing and open access And 

indexed in international databases journal Issued by the Institute of Science and Technology 

of Physical and Sports Activities in Mohammed Boudiaf University in Msila Algeria every six 

months. It Allows for all scientific contributions in Algeria And abroad, which is characterized 

by quality, originality and editing in one of the three Arabic, French or English languages, 

which has never been published. The journal aims to disseminate original scientific 

researches by researchers, professors and doctoral students in order to disseminate 

knowledge and learn about new research and to link communication between researchers 

and contributing to the quality of scientific researches It also aims at providing access to 

researches and studies for as many researchers as possible through its printed and electronic 

publications. Where it publishes researches that are related to the field of science and 

technology of physical and sports activities, including: • Medical and biological sciences 

applied to physical activities • The biomechanics of sports movement • Physiology of sports 

practice • Educational Sports • Sports training • Sports psychology • Sports sociology • 

Teaching physical and sports activities • Sports media • Sports and Health • Sports and 

leisures • Physical and sporting activities adapted • Management and sport administration 

The magazine includes an international reading committee composed of specialized experts 

Who are recognized for their competence and experience and from various national and 

international universities . 
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 : شروط النشر بالمجلة

حظخلبل المجلت البدىر والدزاطاث الػلمُت المخخصصت في غلىم وجلىُاث اليشاػاث 

اطُت ، وجخظؼ هره البدىر لمػاًير  البدهُت وشسوغ الخدىُم في البدث الػلمي والسٍ

ومخخصصين مً دوٌ غسبُت واحىبُت ػسف اطاجرة وخبراء باخثين  الاوادًمي ، ومً

وغلُه فان اغخماد الاصىٌ الػلمُت في  الػلمُت المدىمت وجؼبم فيها شسوغ المجلاث،

خُث طُت في الخلُُم الامىز الاطا المىاد المسطلت الُىا مً جىزُم ومساحؼ وهىامش هى مً

 : الخالُت ًخؼلب الشسوغ

ت أو الخؼبُلُت في الػلىم المسجبؼت1 -  أن ًمثل البدث إطافت غلمُت مً الىاخُت الىظسٍ

اطُت ، والا ًيىن كد وشس مً كبل  . باليشاػاث البدهُت والسٍ

جيشس المجلت البدىر والملالاث باللغت الػسبُت هما ًمىً وشس البدىر باللغخين 2 -

ت أو  .سوظُتالف الإهجليزً

ػخمد الأصىٌ الػلمُت المخػازف الغىٍ ابلغت طلُمت ومدكل اأن ًيىن البدث مىخىب3 - ، وَ

إغداد ووشس البدىر والدزاطاث الػلمُت، بما في ذلً : ) ملدمت البدث ،  غليها في

إشيالُت البدث ، أهداف البدث ، أهمُت البدث ، الدزاطاث  اليلماث المفخاخُت ،

الدزاطت الإطخؼلاغُت ، المىهج المظخخدم في البدث ، غُىت  بدث ،الظابلت والمسجبؼت بال

الدزاطت المُداهُت ، الشسوغ الػلمُت للأدواث ، زبؽ  البدث ، الأدواث المظخخدمت في

اث والدزاطاث الظابلت  (هخائج البدث بالىظسٍ

ت( ًىخب غىىان الملاٌ واليلماث الدالت للدزاطت بثلار لغاث )غسبُت 4- /فسوظُت/اهجليزً

دخىيأ  250-150الملاٌ غلى ملخص بلغت الملاٌ وملخص باللغت الفسوظُت في خدود) ،وٍ

ولمت( ًيىن في نهاًت  450-400ملخص مؼىٌ في صفدخين في خدود ) ولمت( ،اطافت الى

 .الملاٌ

جدخىي الىزكت الاولى للملاٌ غلى مػلىماث الباخث او الباخثين )الاطم والللب ، 5-

مىً  ، مخبر السجبت د الالىترووي ( ، وٍ الاهخماء ، الجامػت المظخخدمت ، الهاجف ، البرً

 . مً دلُل المؤلفين للمجلت غبر المىصت جدمُل همىذج وزكت الملاٌ

 Sakkal    باليظبت للغت الػسبُت بخؽ،  WORD  ا لىظامجىخب البدىر وفل 6 –

Majalla 
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ً السئِظُت(14غادي للبدث ، 13) ت والفسوظُت  داهً للػىاوٍ وباليظبت للغت الإهجليزً

ً السئِظُت( 14غادي للبدث ، Sakkal Majalla  13بىفع الخؽ )  فخىخب داهً للػىاوٍ

خم جددًد  :أًمً طم 2أطفل:  طم2 :والخالي ) أغلى23/16 " " الهىامش غلى الىزكت وٍ

 (   طم1طم(، ) الخباغد بين الأطؼس  2طم( ) أٌظس 3

 .غلى متن البدث )اطم المؤلف ،الظىت ، الصفدت (ًخم ادزاج المساحؼ 7-

أصفدت15أن لا جخجاوش صفداث البدث الملدم لليشس غً 8 -

جيشس المجلت البدىر الفسدًت والبدىر المىجصة مً ػسف فسق البدث المػخمدة) مؼ  -9

سأ طسوزة د زئِع الخدسٍ د المجلت في المىصت او غبر بسٍ  ازفاق كساز الاغخماد وازطاله غبر بسٍ

المجلت الدزاطاث التي هي حصء مً اػسوخت الدهخىزاه و التى جدمل اطم  ( ، هما جيشس

اشهاد باليشس المشترن ممع ي مً الؼسفين ومىخىب بخؽ  الؼالب والمشسف )ازفاق

د  الُد والمىحىد بدلُل المؤلفين ،وهرا م البرً د المجلت بالمىصت او غً ػسٍ بازطاله غلى بسٍ

 (. ٍسالالىترووي لسئِع الخدسأ

 . جخظؼ البدىر الملدمت للخدىُم مً كبل خبراء مخخصين في مجاٌ البدث11 –

 .جدخفظ المجلت بجمُؼ خلىق اليشس11 -

خدمل صاخب 12- ت ، وٍ المجلت غير مظؤولت غً اي جبػاث جخػلم بدلىق الملىُت الفىسٍ

 . ول ما ًترجب غً ذلً البدث

أ: ػلمُت غلى السابؽ الخاليجسطل البدىر غبر الأزطُت الىػىُت للمجلاث ال13-

http://www.asjp.cerist.dz/en/submission/316  

Conditions for publishing in the journal : 

The journal receives the scientific researches and studies specialized in 

sciences and techniques of sports and physical activities. These researches are 

the subject of arbitration of the academic scientific research standards and 

conditions by teachers, expert researchers and specialists from Arab and 

Foreign countries. The strict conditions of the scientific journal must be 

respected on the research. 

Thus, respecting the scientific research rules in the sent articles such as 

http://www.asjp.cerist.dz/en/submission/316
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documentation, bibliography and footnotes, is essential for its evaluation. 

It is necessary to respect of the following conditions: 

1- The research should represent new scientific information, theoretically or 

practically, concerning the sciences related to the sports and physical activities. 

It must not be published before. 

2- The researches and articles are published in Arabic as well as in English and 

French. 

3- The research must be correctly written and its spelling must be checked. It 

must be done according to the conventional scientific research rules of  

preparing and publishing scientific researches and studies including  

(introduction, key words, problematics, goals, the importance of this 

research, previous studies that are related to this research, pilot study, the 

used approach in the study, the study sample, the used tools in the field 

study, the scientific conditions of the tools, the relation between the research 

results with the theories and previous studies). 

4- The research must be written in WORD, with (Sakkal Majalla) (normal 13for 

the research, 14 in bold for principal titles). The margins of page are established 

“16/23” as follows: (top: 02 cm), (bottom: 02 cm), (right: 02 cm), (left: 02 cm), 

(space between lines: 01 cm). 

5- The number of pages of the work, which is represented for publishing, must 

not exceed 15 pages. 

6- The journal publishes the individual researches and the ones done by the 

authorized teams of research. 

7- The first page of the research shall contain: Name of the researcher, abstract 

of this research written in the language used in the research and one of the 

left languages. Nevertheless, when the researches are written in foreign 
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languages, here; the researcher should write an abstract in Arabic. 

8- The research must be the subject to arbitration by experts in the domain. 

9- The journal reserves all the publishing rights. 

10- The journal is not responsible of the consequences concerning the 

intellectual property rights. The researcher shall bear all the consequences. 

The researches shall be sent through the Algerian Scientific Journal Platform via 

the following link: 

 http://www.asjp.cerist.dz/en/submission/316  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

http://www.asjp.cerist.dz/en/submission/316
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 الصفحة العنوان صاحب المقال

أفاجً غلي اهبر (:1المؤلف)

أبُخاٌ غفىز شسٍف(: 2المؤلف )
أحامػت هسمُان1
أ، الػساقالدًً حامػت صلاح2

بىاء ملُاض إزجلاء الراث لدي لاغبي أهدًت دوزي الىخبت الػساكُت 

 .بىسة اللدم

Building a measure of self-improvement among the players of 

the Iraqi elite football clubs 

51-43 

غبدالغني مجاهد (: 1المؤلف)

أمؼهس  

هجُب غبده غلي (: 2المؤلف)

أأوػم
اطُت  1،2   –ولُت التربُت السٍ

أحامػت صىػاء 

ت  الاجصان الثابذ والحسوي هدالت للخيبؤ بمظخىي بػع الأداءاث المهازٍ

 المسهبت لدي هاشئي هسة اللدم

Static and kinetic balance as a function of predicting of the 

level of some complex skillful performances of football juniors 
41-11 

أحػفس هىاٌ (:1المؤلف)

أطلامي طُد غلي(: 2المؤلف)
 الصحت و الاداء  مخبرأ    2،   1

أ.الجصائسحامػت خمِع ملُاهت، 

أ

ب البلُىمتري في جدظين مؼاػُت الػظلاث و غلاكخه  دوز الخدزٍ

س الظسغت اللصىي المخىسزة لدي لاغبي هسة الظلت  U 17 بخؼىٍ

The role of plyometric training in improving muscle elasticity 

and its relationship to developing the maximum repetitive 

speed of basketball players  U17 

15-51 

أخخداث خىلت(: 1المؤلف)

أخيري حماٌ (2أ)المؤلف
مخبر الػلىم الحدًثت  1،2

اطُت     للأوشؼت  البدهُت و السٍ

سة. حامػت ، أ.الجصائس ،البىٍ

مظاهمت الأداء الىظُفي في جؼبُم إدازة الجىدة الشاملت بالمؤطظاث 

اطُت  السٍ

The contribution of job performance in the application of total 

quality management in sports institutionsأ

AField Study on Elite Athlete for Bodybuilding- Setif- 

55-51 

أًىطف غبابظت (:1المؤلف) 

أ(: الصغير  مظاخلي2)المؤلف

مخبر غلىم الأوشؼت البدهُت 

اطُت والصحت الػمىمُت  ، السٍ

أ.الجصائس ،2طؼُف  حامػت

ً الجامعي بمُدان غلىم وجلىُاث اليشاػاث البدهُت  حىدة الخيىٍ

اطُت  مً وحهت هظس الؼلبت  والسٍ

The quality of university training in the field of Science and 

Techniques of Physical and Sports Activities  according to the 

point of view of studentsأ

55-555 
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لػُاًدة مدمد  (:1المؤلف) 

 الُمين

خلُفي طلُم (:2)المؤلف  

أدخى بً ًىطف(: 3)المؤلف
مخبر البدىر والدزاطاث  1،2

أالاكخصادًت.  
حامػت طىق اهساض، 1،2،3

أالجصائس.

دوز الإدازة الالىتروهُت في جدظين وظُفت السكابت بالمؤطظاث 

اطُت  السٍ

اطت لىلاًت المظُلت ت الشباب والسٍ  دزاطت مُداهُت بمدًسٍ

The role of electronic management in improving the oversight 

function in sports institutions 

A field study in the Directorate of Youth and Sports in the state 

of M'sila 

555-545 

أميهىبي مساد (:1المؤلف)

أ(: خشمان غبد الىىزأ2)المؤلف

أ.الجصائس ،3الجصائس حامػت

 الحسمان الػاػفي لدي الؼفل المظػف وازسه غلى جىافله الحسوي

The affective deprivation of the rescued child and its impact on 

his motor adjustmentأ

545-551 

 (: حلؼي ػُب1المؤلف)

 (: بً طالم خالد2المؤلف)
أحامػت  الشلف الجصائس 1
أالجصائس الأغىاغحامػت   2

اطُت  حىدة الخدماث الخػلُمُت الملدمت في مػهد التربُت البدهُت والسٍ

 وغلاكتها بالخفىقأ

الؼلبتالدزاس ي مً وحهت هظس   

Quality of educational services provided at the Institute of 

Physical and Sports Education and their relationship to 

academic excellence from the student's point of view 

554-511 

أ(: طلُم حاب الله1)المؤلف

ان الشسٍف2)المؤلف أ(: خباب مصٍ

أالصهسة غداز(: 3)المؤلف

أبىزهان خلُل (:4المؤلف)
المػهد الىػني للبدث في   1،2،3

أالتربُت 
أ، الجصائس. المظُلت، حامػت  4

اطُت في المههاج الدزاس ي لمسخلت الخػلُم الابخدائي  التربُت البدهُت والسٍ

دزاطت جدلُلُت -  

Physical education and sports into the primary school 

curriculum 

-analytical study- 

515-103 

بىهسمت أًىب(: 1المؤلف )  

(: بشير خظام2المؤلف )  

مخبر الاطخجاباث البُىلىحُت 

، والىفظُت لليشاغ البدوي 

أالجصائسحامػت ام البىاقي، 

مػىكاث جؼبُم الخػلُم الالىترووي غبر المىصت السكمُت مىدٌ بمػاهد 

اطُت  غلىم وجلىُاث اليشاػاث البدهُت والسٍ

 - دزاطت مُداهُت غلى غُىت مً ػلبت مػهد حامػت أم البىاقي -
Obstacles to Implementing E-Learning through the Moodle Digital Platform 

in Sciences and Techniques of physical and sports Institutes 

- A Field Study on a sample of students from the university institute of 

Umm Al-Bouaghi 

101-113 



 /https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue 2023ديسمبر  (02العدد رقم )  14المجلد رقم   مجلة الابداع الرياضي
 -المسيلة    –حقوق النشر محفوظة لدى جامعة محمد بوضياف  

 

  

 

13 

أ(: غلبي أهسم1)المؤلف

أغلالي غبد الغاوي :(2أ)المؤلف

مخبر الاطخجاباث  2 1

البُىلىحُت الىفظُت لليشاغ 

اض ي ام . حامػت ،البدوي السٍ

أ.الجصائس ،البىاقي

ت  آلُاث وشس الفىس الملاولاحي في الجامػت الجصائسٍ

" أطاجرة مػهددزاطت مُداهُت غلى غُىت مً   STAPS بجامػت بظىسة" 

Mechanisms of spreading entrepreneurial thought in the 

Algerian University 

« A field study on a sample of STAPS professors at the 

University of Biskra »أ

111-111 

ص(: 1المؤلف) أشىاحي غبد الػصٍ

هؼاح هماٌ (:2المؤلف)  
  حامػت - الحسوي الخػلم مخبر  1،2

أ.الجصائس المظُلت،

مظخىي الاغتراب الىفس ي لدي غُىت مً المػاكين خسهُا الممازطين 

اض ي المىُف  لليشاغ البدوي السٍ

The level of psychological alienation in a sample of the 

physically handicapped practicing adapted sports physical 

activity 

114-155 

أحساد خلُصت(: 1المؤلف)

ىة طُف الاطلام2المؤلف) أ(: غسٍ

مخبر الأبػاد المػسفُت  

والخصىزاث الخؼبُلُت لػلىم 

اض ي مً خلاٌ  ب السٍ الخدزٍ

 حامػت، الملازباث المخػددة 

 .  الجصائس ،الاغىاغ

اطُت التروٍدُت في خفع مظخىي الاهخئاب  فػالُت الأوشؼت السٍ

 لدي المػاكين خسهُا

The effectiveness of recreational sports activities in reducing 

the level of depression among the physically disabled 150-115 

بىخً لخظس ولُد (:1)المؤلف  

(: خملاوي غامس2المؤلف)  
مخبر الاطخجاباث البُىلىحُت  1

 ،والىفظُت لليشاغ البدوي 

أالجصائس، حامػت أم البىاقي
مخبر الخػلم الحسوي حامػت   2

  ، الجصائسمظُلت

اض ي التروٍحي لدي شباب مىاػم  واكؼ ممازطت اليشاغ البدوي السٍ

 الظل في ولاًت بىمسداض

the Reality practice of recreational physical activity for youth 

in the shadow areas of Boumerdes State 150-405 

 فسخاث  (: طلامي 1)المؤلف

 (: طُف غىُت2)المؤلف

مخبر الدًً والمجخمؼ                               مخبرأ  1،2

 الجصائس ،2الجصائس  حامػت -

ججلُاث كُم المىاػىت في هخاب التربُت المدهُت _الظىت السابػت مخىطؽ 

 _أهمىذحا

Citizenship in fourth year middle school –school book as a 

prototype 

 

 

450-415 
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اض(: 1)لمؤلفا أ اولمان زٍ

ف (: 2)المؤلف بىزهان الشسٍ

أ  مصؼفى

أ، الجصائس3حامػت الجصائس 

أ

The Effectiveness of Defense in the Construction of Fast Break 

for the Algerian National Handball Team, at the African 

Championship Tunisia 2020 

بىاء الهجماث المػاهظت للمىخخب الىػني الجصائسي  فاغلُت الدفاع في

لُت جىوع 2020لىسة الُد أوابس ذوىز أزىاء البؼىلت الافسٍ  

440-435 

أ(: خمصة شسٍف1المؤلف)

أحامػت المظُلت، الجصائس. 

Digitization as an input to improve the performance of the 

human resource in the sports institution 

اطُت  السكمىت  همدخل لخدظين أداء المىزد البشسي  في المؤطظت السٍ
410-410 

أ جىفُم غاشىزأ(: 1)لمؤلفا

مخبر غلىم  الأداء الحسوي 

،  والخدخلاث البُداغىحُت

أ، الجصائس3حامػت الجصائس 

 

Difficulties in teaching physical education and sports at the 

primary stage from the point of view of teachers trained in the 

specialty 

اطُت في الؼىزأ ع التربُت البدهُت والسٍ  صػىباث جدزَ

 الابخدائي مً وحهت هظس الأطاجرة الميىهين في الخخصص

415-301 

أجباوي غلي (:1)المؤلف

أ.الجصائس ،المظُلت حامػت

أ

أ

The Role of Administrative Creativity in enhancing service 

quality among employees of the Youth and Sports Department 

ت  ص حىدة الخدمت لدي مىظفي مدًسٍ دوز الإبداع الإدازي في حػصٍ

اطت  الشباب والسٍ

304-311 

 


